
 
 
 

 
General information 
The district's civil defence department has developed an emergency plan in case of a gas shortage and / 
or energy shortage. It was developed together with the municipalities, local authorities and the fire 
brigades in the district. In this plan are locations predefined, so-called "warming rooms" and "lighthouses", 
where people can turn to in case of emergency.  
 
The addresses of these locations are listed here: 
https://www.nordwestmecklenburg.de/de/waermeinseln-und-leuchttuerme.html  
 
For each municipality in the district Nordwestmecklenburg you will find addresses in several towns. 
 
Warming rooms 
Warming rooms are locations, buildings with emergency-power supply and mobile heaters. People can 
temporarily stay in there, in case of a long-term gas outage or energy outage. People can warm up there. 
There are seats provided, people can have hot drinks and warm up food, which they have brought with 
them. There are temporary cooking facilities installed, for example grills, gas cookers, and field kitchens. 
Emergency calls can be made in these buildings and people can get information about the current 
situation there as well. 
 
Lighthouses 
People can go to the lighthouses when landline and cell phone networks are down in a large area. This 
can happen when the power goes out everywhere. You can make emergency calls in the lighthouses that 
would otherwise be available via the emergency number 110/112. People will also receive information 
and warnings about the general situation there. 
 
Translations for the addresses 

Amtsverwaltung Municipal administration 

Aula Auditorium 

Ausstellungsgebäude / Museum Exhibition building / museum 

Bahnhof Train station 

Container-Hort Container-Day-care centre 

Dorfgemeinschaftshaus Village community Centre 

Feuerwehrgerätehaus Fire brigade’s engine house 

Gaststätte Restaurant  

Gemeindehaus / Gemeindezentrum Community Centre 



Gerätehaus Engine house 

Gutshaus Manor House 

Halle Hall 

Hort After-school care club / day-care centre 

Hotel Hotel 

Kantinenteil der Tankstelle Cafeteria of the petrol station 

Kreismusikschule District music school 

Kreisvolkshochschule District adult education centre 

Mehrzweckhalle Multi-purpose hall 

Rathaus Town hall – Centre of administration 

Schule School 

Sporthalle / Turnhalle Gymnasium (sports hall) 

Sportlerheim Clubhouse 

Stadtbibliothek Library 

Stadthalle City Hall 

Vereinshaus Clubhouse 

Wohngebäude Residential building 

 

Allgemeine Information 
Der Fachdienst Bevölkerungsschutz des Landkreises hat für den Fall einer Gasmangellage und / oder 
Energiemangellage ein Notfallkonzept erstellt. Dieses Konzept hat er zusammen mit den Gemeinden, 
Ämtern und den Feuerwehren im Landkreis erarbeitet. 
In diesem Konzept gibt es „Wärmeinseln“ und „Leuchttürme“ für den Ernstfall.  
Wärmeinseln und Leuchttürme sind Gebäude.  
Die Adressen dieser Gebäude finden Sie hier: https://www.nordwestmecklenburg.de/de/waermeinseln-
und-leuchttuerme.html Pro Amt / Verwaltungsbezirk finden Sie Adressen in mehreren Ortschaften. 
 
Wärmeinseln 
Wärmeinseln sind Gebäude. Sie verfügen über Notstrom und mobile Heizgeräte. In den Wärmeinseln 
kann sich die Bevölkerung bei einem länger anhaltenden Wegfall der Gasversorgung beziehungsweise 
der Energieversorgung zeitweise aufhalten. Dort können sich die Menschen aufwärmen. Es gibt 
Sitzplätze, man kann warme Getränke zu sich nehmen und mitgebrachte Speisen erwärmen. Dafür gibt 
es in den Wärmeinseln provisorische Kochmöglichkeiten, zum Beispiel Grills, Gaskocher, und Feldküchen. 
In den Wärmeinseln kann man auch Notrufe tätigen. Außerdem erhält man dort Informationen über die 
aktuelle Situation. 
 



Leuchttürme 
Zu den Leuchttürmen können die Menschen gehen, wenn Festnetztelefone und Handynetze in einem 
großen Gebiet nicht mehr funktionieren. Das kann passieren, wenn der Strom überall ausfällt. Sie können 
dort Notrufe tätigen, die sonst über den Notruf 110/112 erreichbar wären. Außerdem erhalten Sie dort 
Informationen und Warnhinweise über die allgemeine Situation. 
 
 


